	Ουσιαστικά Α΄ κλίσης 

	αρσενικά σε –ας και –ης (–ής)
	θηλυκά σε –α (–ά) και –η (–ή)

	           Ενικός αριθμός

	Ον.
	ὁ     νεανί-ας
	ὁ     στρατιώτ-ης
	ὁ    ποιητ-ής
	ἡ    πολιτεί-α
	ἡ     θάλασσ-α
	ἡ    τιμ-ή

	Γεν.
	τοῦ νεανί-ου
	τοῦ στρατιώτ-ου
	τοῦ ποιητ-οῦ
	τῆς πολιτεί-ας
	τῆς  θαλάσσ-ης
	τῆς τιμ-ῆς

	Δοτ.
	τῷ   νεανί-ᾳ
	τῷ  στρατιώτ-ῃ
	τῷ  ποιητ-ῇ
	τῇ   πολιτεί-ᾳ
	τῇ   θαλάσσ-ῃ
	τῇ   τιμ-ῇ

	Αιτ.
	τὸν  νεανί-αν
	τὸν στρατιώτ-ην
	τὸν ποιητ-ήν
	τὴν πολιτεί-αν
	τὴν θάλασσ-αν
	τὴν τιμ-ήν

	Κλητ.
	(ὦ)  νεανί-α
	(ὦ) στρατιῶτ-ᾰ
	(ὦ) ποιητ-ά
	(ὦ) πολιτεί-α
	(ὦ)  θάλασσ-α
	(ὦ) τιμ-ή

	

	Πληθυντικός αριθμός

	Ον.
	οἱ    νεανί-αι
	οἱ    στρατιῶτ-αι
	οἱ    ποιητ-αί
	αἱ    πολιτεῖ-αι
	αἱ    θάλασσ-αι
	αἱ    τιμ-αί

	Γεν.
	τῶν νεανι-ῶν
	τῶν στρατιωτ-ῶν
	τῶν ποιητ-ῶν
	τῶν πολιτει-ῶν
	τῶν θαλασσ-ῶν
	τῶν τιμ-ῶν

	Δοτ.
	τοῖς νεανί-αις
	τοῖς στρατιώτ-αις
	τοῖς ποιητ-αῖς
	ταῖς πολιτεί-αις
	ταῖς θαλάσσ-αις
	ταῖς τιμ-αῖς

	Αιτ.
	τοὺς νεανί-ας
	τοὺς στρατιώτ-ας
	τοὺς ποιητ-άς
	τὰς  πολιτεί-ας
	τὰς  θαλάσσ-ας
	τὰς   τιμ-άς

	Κλητ.
	(ὦ)   νεανί-αι
	(ὦ)   στρατιῶτ-αι
	(ὦ)   ποιητ-αί
	(ὦ)  πολιτεῖ-αι
	(ὦ)  θάλασσ-αι
	(ὦ)   τιμ-αί


(Οι πτώσεις με τις ίδιες καταλήξεις είναι υπογραμμισμένες. Οι πτώσεις με πλάγια γράμματα χρειάζονται προσοχή.)
	Αρσενικά

	Ονομ.
	-ας/-ης
	-αι

	Γεν.
	-ου
	-ῶν

	Δοτ.
	-ᾳ/ῃ
	-αις

	Αιτ.
	-αν
	-ας

	Κλητ.
	-ᾰ
	-αι


	Θηλυκά

	Ονομ.
	-α/-η
	-αι

	Γεν.
	ας/ης
	-ῶν

	Δοτ.
	-ᾳ/ῃ
	-αις

	Αιτ.
	αν/ην
	-ας

	Κλητ.
	-α/η
	-αι


· Στην πρώτη κλίση δεν υπάρχουν ουσιαστικά ουδέτερου γένους.
· Τα αρσενικά και θηλυκά έχουν τις ίδιες καταλήξεις μόνο στον πληθυντικό.
· Τα αρσενικά σε –ης (–ής π.χ. ποιητ-ής) σχηματίζουν την κλητική του ενικού σε –α/–ά (βραχύχρονο) και όχι σε -η. Εξαιρούνται τα ονόματα προσώπων (κλητική σε –η, π.χ. (ὦ) Ατρείδ-η, (ὦ) Ξέρξ-η).
· Αν πριν από την κατάληξη –α των θηλυκών υπάρχει σύμφωνο εκτός από το ρ, το –α αυτό είναι βραχύχρονο και στη γενική και δοτική του ενικού γίνεται –η (π.χ. ἡ τράπεζ-α, τῆς τραπέζ-ης, τῇ τραπέζ-ῃ). Αν πριν από την κατάληξη –α υπάρχει φωνήεν ή το ρ, το –α αυτό είναι μακρόχρονο και δεν αλλάζει (π.χ. ἡ πολιτεί-α, τῆς πολιτεί-ας, ἡ χώρ-α, τῆς χώρ-ας).
· Κανόνες για τον τονισμό: 
1) Η κατάληξη –ας σε οποιαδήποτε πτώση είναι μακρόχρονη (τῆς πολιτεί-ᾱς, τοὺς στρατιώτ-ᾱς).
2) Προσοχή στο –α των θηλυκών. Είναι μακρόχρονο αν προηγείται φωνήεν ή το ρ και βραχύχρονο αν προηγείται σύμφωνο εκτός από το ρ. 
3) Προσοχή στα ουσιαστικά σε –ής (π.χ. ποιητ-ής), σε –ά (π.χ. στρατι-ά) και –ή (π.χ. ψυχ-ή) που τονίζονται στην κατάληξη. Στη γενική και δοτική ενικού και πληθυντικού παίρνουν περισπωμένη (π.χ. τῆς στρατιᾶς, τῇ στρατιᾷ, τῶν στρατιῶν, ταῖς στρατιαῖς, τοῦ ποιητοῦ, τῷ  ποιητῇ, τῶν ποιητῶν, τοῖς ποιηταῖς).
4) Προσοχή στη γενική πληθυντικού αρσενικών και θηλυκών. Τονίζεται στη λήγουσα και παίρνει περισπωμένη (π.χ. τῶν νεανιῶν).
6)Τα  πρωτόκλιτα σε –ίτης (+ πρεσβύτης ) έχουν το ι  μακρό, όσα προέρχονται από ουσιαστικά:

οπλον-οπλίτης

πόλις-πολίτης                           ω πολιτα

τέχνη-τεχνίτης 

…                                 

7) Τα πρωτόκλιτα αρσενικά σε –ατης , -υτης, που  προέρχονται από ρήματα έχουν το –α και το –υ βραχύ:

θύω-θύτης

λύω-λύτης

δύω-δύτης

προστατεύω-προστάτης 

ελαύνω-ελάτης

διαβαίνω-διαβάτης

…

Α ΚΛΙΣΗ
1) Περὶ τὴν τοῦ σώματος ………………………. (ἐπιμέλεια) διττὰς εὗρον ……………………..(ἐπιστήμη, αιτ πληθ.) οἱ ἄνθρωποι.
2) Ταύτην τὴν……………..(ἡμέρα) ἐπορεύθησαν μαχόμενοι.
3) Οἱ θεοὶ ταῖς μεγάλαις…………..(θυσία) μᾶλλον ἢ ταῖς μικραῖς χαίρουσιν.
4) Ταῦτα οὐκ ἂν ἐδύναντο ποιεῖν, εἰ μὴ καὶ ………………….(δίαιτα) μετρίᾳ ἐχρῶντο.
5) Ὦ…………………(δημότης) δικαίως τὴν ψῆφον δίδου.
6) Οἱ πολέμιοι τὰς …………………………(σπονδή) παρὰ τοὺς ὅρκους λελύκασιν.
7) Ὁ Ἰησοῦς εἶπε τοῖς…………………..(μαθητής) αὐτοῦ· Ἀμὴν λέγω ὑμῖν ὅτι δυσκόλως πλούσιος εἰσελεύσεται εἰς τὴν………………………
(βασιλεία) τῶν οὐρανῶν.
8) Ἐν ταῖς ……………..(κώμη) ἦσαν φυγάδες ………………………. (πελταστής) καί …………………..(ὁπλίτης).
9) Ἐν τῷ γυμναστηρίῳ οἱ……………….(θεατής) θαυμάζουσι τὰς…………………(ἀρετή) τῶν…………………….(νεανίας) καί τάς …………………(εὐεξία) καί …………….(τόλμη) καί  …………………………..
     (φιλοτιμία) τῶν ………………………(ἀγωνιστής).
Να κλίνεις στο τετράδιό σου τα ουσιαστικά νομοθέτης, Αἰνείας, προδότης, ἐργάτης, μεσίτης στις πλάγιες πτώσεις του ενικού και του πληθυντικού αριθμού.
	Ουσιαστικά Β΄ κλίσης

	αρσενικά σε –ος/–ός
	θηλυκά σε –ος/–ός
	ουδέτερα σε –ον/–όν

	Ενικός αριθμός

	Ον.
	ὁ     ἄνθρωπ-ος
	ἡ     ἄμπελ-ος
	ἡ     ὁδ-ός
	τὸ   μυστήρι-ον

	Γεν.
	τοῦ ἀνθρώπ-ου
	τῆς ἀμπέλ-ου
	τῆς ὁδ-οῦ
	τοῦ μυστηρί-ου

	Δοτ.
	τῷ  ἀνθρώπ-ῳ
	τῇ   ἀμπέλ-ῳ
	τῇ   ὁδ-ῷ
	τῷ  μυστηρί-ῳ

	Αιτ.
	τὸν ἄνθρωπ-ον
	τὴν ἄμπελ-ον
	τὴν ὁδ-όν
	τὸ   μυστήρι-ον

	Κλητ.
	(ὦ) ἄνθρωπ-ε
	(ὦ) ἄμπελ-ε
	(ὦ) ὁδ-έ
	(ὦ) μυστήρι-ον

	

	Πληθυντικός αριθμός

	Ον.
	οἱ     ἄνθρωπ-οι
	αἱ    ἄμπελ-οι
	αἱ    ὁδ-οί
	τὰ   μυστήρι-α

	Γεν.
	τῶν  ἀνθρώπ-ων
	τῶν ἀμπέλ-ων
	τῶν ὁδ-ῶν
	τῶν μυστηρί-ων

	Δοτ.
	τοῖς  ἀνθρώπ-οις
	ταῖς ἀμπέλ-οις
	ταῖς ὁδ-οῖς
	τοῖς μυστηρί-οις

	Αιτ.
	τοὺς ἀνθρώπ-ους
	τὰς  ἀμπέλ-ους
	τὰς  ὁδ-ούς
	τὰ    μυστήρι-α

	Κλητ.
	(ὦ)   ἄνθρωπ-οι
	(ὦ)  ἄμπελ-οι
	(ὦ)  ὁδ-οί
	(ὦ)   μυστήρι-α


(Είναι υπογραμμισμένες οι πτώσεις με τις ίδιες καταλήξεις. Στις πτώσεις με πλάγια γράμματα ο τόνος της ονομαστικής κατεβαίνει γιατί η λήγουσα είναι μακρόχρονη.)
	Αρσενικά και θηλυκά

	Ονομ.
	-ος
	-οι

	Γεν.
	-ου
	-ων

	Δοτ.
	-ῳ
	-οις

	Αιτ.
	-ον
	-ους

	Κλητ.
	-ε
	-οι


	Ουδέτερα

	Ονομ.
	-ον
	-ᾰ

	Γεν.
	-ου
	-ων

	Δοτ.
	-ῳ
	-οις

	Αιτ.
	-ον
	-ᾰ

	Κλητ.
	-ον
	-ᾰ


· Τα αρσενικά και θηλυκά έχουν τις ίδιες καταλήξεις στον ενικό και πληθυντικό.
· Τα ουδέτερα έχουν τρεις πτώσεις όμοιες σε κάθε αριθμό: την ονομαστική, την αιτιατική και την κλητική.
· Κανόνες για τον τονισμό: 1) Η κατάληξη -α των ουδετέρων όλων των πτωτικών (ουσιαστικά, επίθετα, μετοχές, αντωνυμίες) είναι βραχύχρονη, π.χ. τὰ δῶρᾰ. 
       2) Προσοχή στα ουσιαστικά σε –ός (ὁ ἀγρ-ός, ἡ ὁδ-ός, τὸ φυτ-όν) που τονίζονται στην 
            κατάληξη. Στη γενική και δοτική ενικού και πληθυντικού παίρνουν περισπωμένη, 
           (π.χ.  τοῦ ἀγροῦ, τῷ ἀγρῷ, τῶν ἀγρῶν τοῖς ἀγροῖς, τοῦ φυτοῦ,  τῷ φυτῷ, τῶν 
          φυτῶν, τοῖς φυτοῖς).
Να συμπληρώσεις τα κενά βάζοντας τα ουσιαστικά της β’ κλίσης στην κατάλληλη πτώση.
1. Πολλοὶ ἄνθρωποι τῷ ...................………….. μᾶλλον ἢ τῷ ...............……. πιστεύουσιν (πλοῦτος, θεός).
2. Τοῖς .....................…………. ὁ βίος μεστὸς πόνων ἐστί (γεωργός).
3. Τῶν νήσων ἡ Νάξος ἔνδοξος ἦν ταῖς ........................, ἡ δὲ Δῆλος τῷ ....................……… (ἄμπελος, ἱερόν).
4. Οἱ Πέρσαι τοὺς νέους παρὰ τοῖς ..........................……………………………………………. ἐπαίδευον ἐν.......................
…………………………………………………….. (δημόσιος διδάσκαλος, κοινόν διδασκαλεῖον).
5. Ὁμοίως τοῖς ....................... καὶ αἱ παρθένοι τῶν Σπαρτιατῶν ἐγυμνάζοντο (νέος).
3. Να βάλεις τα ουσιαστικά στις πτώσεις που ζητούνται.
ὁ θυμός            γεν. ενικού → 
ὁ καιρός            γεν. ενικού →
ὁ τύραννος      γεν. ενικού & πληθ. →
ὁ κύκλος           γεν. ενικού & πληθ. →
ἡ εἴσοδος          δοτ. ενικού και πληθ. →
ἡ κάμηλος         δοτ. ενικού και πληθ. →
τὸ χωρίον        γενική και δοτική ενικού και πληθ. →
τὸ πλοῖον        γενική και δοτική ενικού και πληθ. →
Να συμπληρώσεις τα κενά βάζοντας τα ουσιαστικά της β’ κλίσης στην κατάλληλη πτώση.
1. Ἐπαιδεύετο σὺν τῷ …………………………… (ἀδελφός) καὶ σὺν τοῖς ἄλλοις παισί.
2. Παρὰ τὰ ἄλλα ………………….. (ζῷον, αιτ. πληθ.), ὥσπερ θεοὶ οἱ ἄνθρωποι βιοτεύουσιν (ζουν).
3. Σὺν τῷ ………………. (νόμος) τὴν ………………….. (ψῆφος) ἔθεντο.
4. Παραδίδωμι (παραδίδω) τοὺς ………………………. (σύμμαχος) τοῖς ………………………… (Ἀθηναῖος).
5. Ταῦτα βατὰ καὶ τοῖς ………………….. (ὑποζύγιον*) εἰσίν.
6. Καὶ ἀριστῶντι τῷ Ξενοφῶντι προσέτρεχον (έτρεχαν προς αυτόν) δύο ………………………………………………
 (νεανίσκος, ονομ.  πληθ.).
7. Τὸ αἰσχρόν ἐστιν ἀνάρμοστον τῷ ………………...(θεός).
8. Κλίμακας (σκάλες) ἐποιήσαντο ἴσας τῷ τείχει τῶν ….……………………….. (πολέμιος).
9. Ἦν τοῖς Ἕλλησι ἡγεμὼν τῆς ………………….. (ὁδός), ὅς  ………………….. (δῶρον, αιτ. ενικού) ἔλαβε.
10. Ἅμα τῇ …………………………….. (εἴσοδος,) τῶν Ἕλλήνων πολλοὶ τῶν .…………………………….. (κάτοικος) ἔλειπον τὴν πόλιν.
11. Τοιαῦτα (τέτοια) λέγοντες ἔπειθον τὸν ……………….. (δῆμος, αιτ. ενικού).
*ὑποζύγιον: το ζώο που είναι ζευγμένο σε άμαξα ή έχει φορτίο στη ράχη του.
Να αναγνωρίσετε τα ουσιαστικά του κειμένου και να τα κατατάξετε στη σωστή κλίση

περὶ μὲν γὰρ τὴν τοῦ σώματος ἐπιμέλειαν διττὰς εὗρον ἐπιστήμας οἱ ἄνθρωποι, τὴν ἰατρικὴν καὶ τὴν γυμναστικήν, ὧν ἡ μὲν τὴν ὑγίειαν, ἡ δὲ τὴν εὐεξίαν ἐντίθησι. τῶν δὲ τῆς ψυχῆς ἀρρωστημάτων καὶ παθῶν ἡ φιλοσοφία μόνη φάρμακόν ἐστι. διὰ γὰρ ταύτην ἔστι καὶ μετὰ ταύτης γνῶναι τί τὸ καλὸν τί τὸ αἰσχρόν, τί τὸ δίκαιον τί τὸ ἄδικον, τί τὸ συλλήβδην αἱρετόν, τί τὸ φευκτόν· πῶς θεοῖς πῶς γονεῦσι πῶς πρεσβυτέροις πῶς νόμοις πῶς ἀλλοτρίοις πῶς ἄρχουσι πῶς φίλοις πῶς γυναιξὶ πῶς τέκνοις πῶς οἰκέταις χρηστέον ἐστί·
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	ουσιαστικά α’ κλίσης
	ουσιαστικά β’ κλίσης

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	


Να αναγνωρίσετε τα ουσιαστικά του κειμένου και να τα κατατάξετε στη σωστή κλίση

Ταύτης περι την Ηλιδίαν αλωμένης Λεύκιππος Οινομάου παις εις επιθυμίαν ηλθε, και το μεν άλλως πως αυτης πειράσθαι απέγνω, αμφιεσάμενος δε γυναικείαις αμπεχόναις και ομοιωθεις κόρη συνεθηρα αυτη. […] Απόλλων δε και αυτος της παιδος πόθω καιόμενος, οργη τε και φθόνω είχετο του Λευκίππου συνόντος, και επι νουν αυτή βάλλει συν ταις λοιπαις παρθένοις επι κρηνην ελθούσαις λούεσθαι. Ενθα δη ως αφικόμεναι απεδιδύσκοντο και εώρων τον Λεύκιππον μη βουλόμενον, περιέρρηξαν αυτόν· μαθουσαι δε την απατην και ως επεβούλευεν αυταις, πασαι μεθίεσαν εις αυτόν τας αιχμας. Και ο μεν δη κατά θεων βούλησιν αφανης γίγνεται· Απόλλωνα δε Δάφνη επ’ αυτην ιόντα προϊδομένη, μάλα ερρωμένως έφευγεν· ως δε συνεδιώκετο, παρα Διος αιτειται εξ ανθρώπων απαλλαγηναι· και αυτην φασι γενέσθαι το δενδρον το επικληθεν απ’ εκείνης δάφνην.
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	ουσιαστικά β΄ κλίσης

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	


Α + Β ΚΛΙΣΗ
1) Ἐν τῇ παρὰ τὸν Μαραθῶνα....................................(μάχη) τοξευθεὶς ὑπό τινος τῶν ἀντιπάλων.......................................(στρατιώτης) νεκρὸς ἔπεσεν.
2) Λακεδαιμόνιοι μόνοι ἀντιτάξονταί σοι εἰς τὴν μάχην ἀμυνόμενοι 
     ὑπὲρ .............................. (βωμός) καὶ ................................. (ἑστία) καὶ οὐ
     δέξονται............................(δουλεία). 
3) Οἱ Ἀθηναῖοι τὰς τοῦ ..................................(πόλεμος) καὶ τῆς ..................................(εἰρήνη) τέχνας ἐθεράπευον.
4) Τῶν δὲ τῆς…………….(ψυχή) ἀρρωστημάτων καὶ παθῶν ἡ φιλοσοφία μόνη ………………………….(φάρμακον) ἐστί.
5) Νομίζω τοὺς ἀνθρώπους οὐκ ἐν τῷ………………….(οἶκος) τὸν…………….. (πλοῦτος) καὶ τὴν……………………(πενία) ἔχειν ἀλλ᾿ ἐν ταῖς …………………(ψυχή).
6) Ὀδυσσεύς ἐπινοεῖ δουρείου …………………… (ἵππος, γεν.
     ενικού)……………………….. (κατασκευή, αιτ. ενικού).
7) Στέφανος ἐπίκειται ………………………(κεφαλή, δοτ. ενικού) 
      τοῦ……………………….(θεός).
8) Οἱ Σειρῆνες εἶχον ἀπὸ τῶν ………………………..(μηρός) ὀρνίθων 
      ……………………..(μορφή, αιτ. πληθ.).
9) Τῇ …………….(ὥρα) ταύτῃ ἐπιδώσω σε τῷ …………………….(λύκος).
10) Οὔκ ἐστι πόλις οὐ χρωμένη ……………………(εὐχή, δοτ. πληθ.) καὶ
      ……………………….(μαντεία, δοτ. πληθ.).
11) Ἔδοξε τῇ …………………… (βουλή) καὶ τῷ …………………..(δήμῳ).
12) Πάντες οἱ Ἕλληνες ἀσκοῦσι τὴν ………………..(ἀρετή), τὴν δὲ ……………………. (δουλεία) ἀποτρέπονται.
ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ Γ΄ ΚΛΙΣΗΣ
Τα τριτόκλιτα ουσιαστικά: 
· ανάλογα με το χαρακτήρα του θέματός τους διαιρούνται σε:
                α) φωνηεντόληκτα                   β)  συμφωνόληκτα
               ἡ πόλι-ς                                            ὁ γέρων -τοῦ γέροντ-ος    
· ανάλογα με το θέμα τους διαιρούνται σε:

μονόθεμα (έχουν 1 θέμα          διπλόθεμα (έχουν 1 θέμα για την ονομαστ. ενικού (δυνατό: με η
για όλες τις πτώσεις)                  ή ω) και ένα θέμα για τις υπόλοιπες πτώσεις (αδύνατο: με ο ή ε)
                                                       που το βρίσκουμε από τη γενική ενικού αφαιρώντας την
                                                       κατάληξη.
χειμών–χειμῶν-ος                      λιμήν–λιμέν-ος: δυνατό θέμα: λιμήν-, αδύνατο θέμα: λιμέν-
θέμα: χειμών-                              ῥήτωρ–ῥήτορ-ος: δυνατό θέμα: ῥήτωρ -, αδύνατο θέμα: ῥήτορ -
	Συμφωνόληκτα ουσιαστικά γ΄ κλίσης


	Αφωνόληκτα
	Ημιφωνόληκτα

	ουρανικόληκτα
χαρακτήρας
κ, γ, χ
	χειλικόληκτα
χαρακτήρας
π, β
	οδοντικόληκτα
χαρακτήρας
τ, δ, θ, ντ                            
	ενρινόληκτα
χαρακτήρας
ν 
	υγρόληκτα
χαρακτήρας
 ρ 
	σιγμόληκτα
χαρακτήρας
σ

	ὁ πίναξ
τοῦ πίνακ-ος
	ὁ Αἰθίοψ
τοῦ Αἰθίοπ-ος
	ὁ τάπης, 
τοῦ τάπητ-ος, 
τὸ σῶμα 
τοῦ σώματ-ος
	ὁ χειμών 
τοῦ χειμών-ος 
ὁ ἡγεμών
τοῦ ἡγεμόν-ος
	ὁ σωτήρ
τοῦ σωτήρ-ος
	ὁ Σωκράτης
τοῦ
Σωκράτους

	ἡ αἴξ
τῆς αἰγ-ός
	ὁ χάλυψ
τοῦ χάλυβ-ος
	ἡ πατρίς
τῆς πατρίδ-ος
	ὁ Ἕλλην
τοῦ Ἕλλην-ος
	ὁ ῥήτωρ
τοῦ ῥήτορ-ος
	τὸ ἔθνος
τοῦ ἔθνους

	ὁ βήξ
τοῦ βηχ-ός
	
	ὁ/ἡ ὄρνις
τοῦ/τῆς ὄρνιθ-ος
	ὁ λιμήν
τοῦ λιμέν-ος
	ὁ πατήρ
τοῦ πατρ-ός
ὁ ἀνήρ
τοῦ ἀνδρ-ός
	

	
	
	ὁ γέρων
τοῦ γέροντ-ος
ὁ γίγας
τοῦ γίγαντ-ος
	ἡ ἀκτίς
τῆς ἀκτῖν-ος
	ἡ μήτηρ
τῆς μητρ-ός
ἡ χείρ
τῆς χειρ-ός
	


	αρσενικά  και
θηλυκά
	ουδέτερα
	Κανόνες για όλα τα τριτόκλιτα:
       1) Τα αρσενικά και τα θηλυκά έχουν τις ίδιες καταλήξεις                 σε         σε όλες τις πτώσεις.
· 2)  Τα ουδέτερα έχουν 3 πτώσεις όμοιες (ονομαστική, αιτιατική,
·      κλητική).
· 3)  Το –ι και το –α στις καταλήξεις είναι βραχύχρονα (τῷ ἀγῶνι,
·     τοῖς  ἀγῶσι).

	Ενικός
	Πληθ.
	Ενικός
	Πληθ.
	

	-ς ή -
	-ες
	-
	-α
	

	-ος ή -ως
	-ων
	-ος ή -ως
	-ων
	

	-ι
	-σι (ν)
	-ι
	-σι
	

	-α ή -ν
	-ας ή -ς
	-
	-α
	

	-ς ή -
	-ες
	-
	-α
	


	αρσενικά  και θηλυκά
	ουδέτερα
	

	Ενικός
	Πληθ.
	Ενικός
	Πληθ.
	

	-ς ή -
	-ες ή φαινομενικά -εις
	-
	-α/η
	

	-ος ή -ως ή -ους
	-ων
	-ος ή -ως ή -ους
	-ων
	

	-ι ή φαινομενικά -ει
	-σι (ν)
	-ι ή φαινομενικά -ει
	-σι
	

	-α ή -ν
	-ας ή -ς
ή φαινομενικά -εις
	-
	-α/η
	

	-ς ή -
	-ες
	-
	-α/η
	


Ασκήσεις για τα ουσιαστικά γ’ κλίσης
1. Να συμπληρώσεις τα κενά με τον κατάλληλο τύπο του ουσιαστικού που βρίσκεται σε παρένθεση.
1. Οἱ νόμοι τοῦ …………………………………………… (Δράκων) δι’ αἵματος γεγραμμένοι ἦσαν.
2. Οἱ νέοι τοὺς λόγους τῶν σοφῶν …………………………………………… (γέρων) ἀκούουσιν.
3. Κλέαρχος ἐπορεύετο ἔχων τὸ στράτευμα ἐν …………………………………….. (τάξις, δοτ. εν.).
4. Οἱ ……………………………………. (λέων) ἀγριότεροι τῶν ………………………………………………………. (ἐλέφας) εἰσίν.
5. Ὁ δεσπότης ἐφόνευσε τὸν ……………………………………………….. (θεράπων).
6. Οἱ πολῖται πείθονται (υπακούουν) τοῖς …………………………………………… (ἄρχων).
7. Οἱ θεοὶ φυλάττουσι τὴν …………………………………….. (πόλις).
8. Δεῖ (πρέπει να) πιστεύειν τοῖς ………………………………………………. (μάντις).
2. Να κλίνεις τα παρακάτω ουσιαστικά: ἡ ἀκρόπολις, ὁ τένων (= νεύρο), ὁ ἀνδριάς.
3. Να γράψεις τις πλάγιες πτώσεις των ουσιαστικών: ὁ φύλαξ, ἡ ἀσπίς, τὸ ἅρμα.
4. Σχημάτισε ονοματικά σύνολα βάζοντας το ουσιαστικό στην πτώση και τον αριθμό που βρίσκεται το επίθετο.
μικροὺς χάλιξ → μικροὺς χάλικας
1. ἰσχυρᾶς φλόξ →
2. Περσικῶν τάπης →
3. λοξῆς φάλαγξ →
4. ὀχληροῖς κώνωψ →
5. λευκοῖς νῆμα →
5. Να συμπληρώσεις τα κενά με τον κατάλληλο τύπο των τριτόκλιτων ουσιαστικών.
1. Οἱ Πέρσαι ἐνόμιζον τοὺς ……………………………………….. (ἀστήρ) θεοὺς εἶναι.
2. Ὁρῶ μέγαν τὸν …………………………. (ἀγών) ὑμῖν ἔσεσθαι.
3. Οἱ ναῦται τὰ πλοῖα εἰς τοὺς ……………………………. (λιμήν) κατάγουσιν.
4. Ἐν τοῖς μεγίστοις στρατηγοῖς ……………………………………… (Περικλῆς) καταλέγουσιν.
5. Χαρακτήρ ………………………………. (ἀνήρ, γεν. εν.) ἐκ λόγου γνωρίζεται.
6. Παραγενόμενοι ἐν τοῖς ἱεροῖς …………………………….. (τέμενος) προσηύχοντο.
6. Να σημειώσεις ποιες από τις παρακάτω προτάσεις είναι σωστές (Σ) και ποιες λανθασμένες (Λ) και να διορθώσεις τα λάθη.
1. Η δοτική πληθυντικού του ονόματος ἡ νησίς είναι: ταῖς νησῖσι.
2. Η γενική ενικού του ουσιαστικού ἡ ποιότης είναι: τῆς ποιότητας.
3. Η αιτιατική πληθυντικού του ουσιαστικού ὁ σωλήν είναι: τοὺς σωλῆνες.
4. Η κλητική ενικού του ουσιαστικού ὁ ἀνήρ είναι: (ὦ) ἄνερ.
7. Να κλίνεις τα ουσιαστικά γυνή, παῖς, ἀνήρ.
. Να γράψετε τα παρακάτω ονόματα (ουσιαστικά και επίθετα) στις πλάγιες πτώσεις:
 

                                         Ενικός αριθμός                                                 Πληθυντικός αριθμός

	 
	Γενική
	Δοτική
	Αιτιατική
	Γενική
	Δοτική
	Αιτιατική

	ταχύτης
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ἰσχύς 
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	πῆχυς
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	μέλισσα
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ὥρα
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ἀλήθεια
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	δρῦς
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ἄστυ
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	γραμματεύς
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	λιμήν
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	πῦρ
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ναῦς
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	τεῖχος 
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	νύξ
	νυκτός
	 
	 
	 
	 
	 

	ἀκρόπολις
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	πολέμιος
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	στρατιώτης
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ἀσπίς
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	πατήρ
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	μήτηρ
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	παῖς
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ἠχώ
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	βασιλεύς
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	πέλαγος
	πελάγους
	 
	 
	 
	 
	 

	φύλαξ
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ἁρμοστής
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	πίστις
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	πρεσβευτής
	 
	 
	 
	πρέσβεων
	 
	 

	κύριος
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	αὐτοκράτωρ
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	μήν
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	χείρ
	 
	 
	 
	 
	χερσίν
	 

	παράταξις
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	κράτος
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	φῶς
	 
	 
	 
	φώτων
	 
	 

	χάρις
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	λέων
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	προφήτης
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	ἀνήρ
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	γυνή
	 
	 
	 
	 
	 
	 


Να γράψετε την κλητική των παρακάτω ουσιαστικών:           
 

	προφήτης
ρήτωρ
ποίησις
ανήρ
πατήρ
σωτήρ       
	ήρως
χάρις
ἐλέφας
παῑς
ἱερεύς
βασιλεύς
	ἁρμοστής
ναῦς 
λέων  
αὐτοκράτωρ
ἡγεμών
γυνή
	γραμματεύς
στρατηγός
ποταμός
ἀσπίς
ἀθλητής
στρατιώτης


 

Ασκήσεις για τα επίθετα β’ κλίσης
1. Να συμπληρώσεις τα κενά με τον κατάλληλο τύπο του επιθέτου που δίνεται στην παρένθεση. 
1. Οἱ ἀστέρες εἰσί …………………………………………. (λαμπρός).
2. Ξέρξης χιλίαις καὶ διακοσίαις ναυσὶ καὶ (ἀναρίθμητος) ……………………………………….
    στρατῷ (πεζός, ονομ. εν.) ………………….. εἰς τὴν Ἑλλάδα ὥρμησε.
3. Λόγος ἀληθὴς ψυχῆς  ……………………………………….. (ἀγαθός) ἐστιν εἴδωλον.
4. Κῦρος ἐπὶ …………………………………  (μακρός) χρόνον ἄρχων ἀγαθὸς διετέλεσε.
5. Ὀργὴ καὶ ἀκράτεια ……………………………………… (βλαβερός) εἰσιν.
2. Να συμπληρώσεις το θηλυκό γένος του επιθέτου. Προσοχή στην κατάληξη και τον τόνο!
αἰσχρός ……………………….. αἰσχρόν
αἰώνιος ………………………… αἰώνιον
πονηρός ………………………….. πονηρόν
βέβαιος ……………………….. βέβαιον
δεύτερος ……………………… δεύτερον
μικρός ……………………….. μικρόν
3. Να κλίνεις μαζί τα παρακάτω επίθετα και ουσιαστικά: φαιδρός ἄνθρωπος, πλουσία κόρη, καλόν (= όμορφο) πρόσωπον.
4.  Να βρεις στο παρακάτω κείμενο τα επίθετα και να γράψεις τη γενική και δοτική τους πτώση στον ενικό και τον πληθυντικό αριθμό στο γένος που βρίσκονται.
Λέγω ὅτι πολλαὶ καὶ καλαὶ ἐλπίδες ἡμῖν εἰσι σωτηρίας. Ἡμεῖς μὲν γὰρ φυλάττομεν τοὺς τῶν θεῶν ὅρκους, οἱ δὲ πολέμιοι ἐπιορκοῦσι τε καὶ τὰς σπονδὰς παρὰ τοὺς ὅρκους λύουσιν. Ἐπεὶ δὲ ταῦτα οὕτως ἔχει, τοῖς μὲν πολεμίοις ἐναντίοι εἰσίν οἱ θεοί, ἡμῖν δὲ σύμμαχοι, οἵπερ ἱκανοί εἰσι καὶ τοὺς μεγάλους ταχὺ μικροὺς ποιεῖν καὶ τοὺς μικροὺς, κἂν ἐν δεινοῖς ὦσιν, σῴζειν, ὅταν βούλωνται.
Ξενοφῶν, Κύρου Ἀνάβασις, 3, 2, 10-11
Ασκήσεις για τα επίθετα γ΄ κλίσης
1. Να κλιθούν οι ακόλουθες φράσεις:
ὁ βραχὺς βίος, ὁ σώφρων ἀνήρ, ἡ ἀληθὴς ἀρετή
2. Τις προτάσεις που βρίσκονται στον ενικό να τις βάλεις στον πληθυντικό και τις προτάσεις που βρίσκονται στον πληθυντικό να τις βάλεις στον ενικό:
1. Ἐστὲ ταχεῖς τὸ ἀκοῦσαι, βραδεῖς εἰς τὸ λαλῆσαι.
2. Λακεδαιμόνιοι τὰ ἡδέα καλὰ νομίζουσι.
3. Βαθεῖα καὶ καίριος ἡ πληγὴ ἐγένετο.
4. Ἐποίησε τοῦτο βραχέος κέρδους ἕνεκα.
3. Να συμπληρώσεις τα κενά με το σωστό τύπο των επιθέτων γ΄ κλίσης.
1. Τοῖς ……………………………………… (ψευδής) λόγοις οὔποτε πιστεύομεν.
2. Ἀεὶ φύλαττε τὸ σῶμα ………………………………. (ὑγιής).
3. Παρεῖχε τράπεζαν …………………………………… (πλήρης) πολυτελῶν ἐδεσμάτων.
4. Οὗτοι δίκαιοι καὶ ……………………………….. (σώφρων) ἐφαίνοντο εἶναι.
